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گزارش «شرق» از افتتاحیه پرهیاهوی یکی از پروژه های پارس جنوبی که به نظر کارشناسان نتیجه درخورتوجهی نخواهد داشت

عسلویه در قابی تازه
مهفام سلیمان بیگی: ناترازی گاز ایران امسال به حدود 
۳۰۰ میلیون مترمکعب در روز رســیده است. براساس 
برنامه ششــم توســعه بنا بود تزریق گاز سبک به شبکه 
انتقال سراسری به یک میلیاردو ۲۵۰ میلیون مترمکعب 
برســد؛ اما حداکثر تولیــد گاز در حال حاضر تنها حدود 
۸۵۰ میلیون مترمکعب اســت. این داده هایی اســت 
که شرکت ملی گاز منتشــر کرده و از فقر سرمایه گذاری 
در صنایع بالادســتی نفــت و گاز گفته اســت. کمبود 
ســرمایه ای که جواد اوجی، وزیر نفــت، آن را تا ۲۵۰ 
میلیارد دلار برآورد می کند. حالا دولت ماه هاست برای 
افتتاح فاز ۱۱ پارس جنوبی تبلیغات گسترده راه انداخته 
و این تبلیغات حتی به بیلبورد های شهری رسیده است 
و دیروز ابراهیم رئیســی، رئیس جمهوری، برای افتتاح 
این پروژه راهی عســلویه شــد؛ اما متخصصان انرژی 
می گویند کــه این تبلیغات پرهیاهو برای هیچ اســت؛ 
چراکه تمام کاری که انجام شده این است که سکویی را 
از جایی باز کرده اند و به فاز ۱۱ پارس جنوبی آورده اند تا 
از چاه های قدیمی و مستهلکی که دیگر صرفه اقتصادی 
ندارند، روزانه حداکثر ۱۵ تــا ۲۰ میلیون مترمکعب گاز 
استخراج کنند؛ رقمی که فقط حدود یک پانزدهم کسری 

گاز ایران را پوشش می دهد.

 سیاست وصله  و  پینه؟
روز دوشــنبه ششم شهریور، افتتاح فاز ۱۱ میدان پارس جنوبی بعد از روزها 
تبلیغــات، با حضور رئیس جمهور انجام گرفت. همان فازی که قرار بود زمانی 
توتال فرانســه و بعد هم سی ان پی ســی چین آن را به تولید برســانند؛ ولی با 
شــدت گرفتن تحریم ها هر دو کنار کشیدند. حالا دولت سیزدهم می گوید که با 
وجــود تحریم ها و فقط با تکیه بر توان داخلی فــاز ۱۱ را تکمیل و آماده تولید 

کرده است.
طبق گفته رســانه  های حامی دولت نیمه دی ماه سال ۱۴۰۰ گروه پتروپارس 
از ابلاغ رســمی دو قرارداد مهم برای تسریع در توسعه فاز ۱۱ خبر داده و اعلام 
کــرده که این قراردادهــا مربوط به اجرای خط لوله دریایــی، همچنین انتقال، 

اصلاح و نصب سکوی تولیدی است.
جالب اینکه این رسانه ها اقدام دولت سیزدهم را «ابتکار راهگشا» توصیف 
کرده اند و نوشــته اند که خلأ ناشی از ساخت ســکو را که معمولا سه سال به 

طول می انجامد، جبران کرده تا تولید از این میدان هرچه زودتر نهایی شود.
این در حالی اســت که ۱۵ اردیبهشت ســال ۱۳۹۹ و پیش از روی کار آمدن 
دولت سیزدهم، رسول فلاح نژاد، مدیر مهندسی و ساختمان شرکت نفت و گاز 
پارس، در گفت وگویی با تسنیم از انتقال سکوی فاز ۱۲ به فاز ۱۱ خبر داده بود.

استدلال انتقال سکوی فاز ۱۲ به فاز ۱۱ این است که با جابه جایی سکوی فاز 
۱۲، فقط روزانه پنج میلیون مترمکعب گاز که در این موقعیت تولید می شــده، 

از دست رفته و فاز ۱۱ هم تا امروز ثمره ای نداشته است.
هاشــم اورعی، رئیس اتحادیــه انجمن های علمی انرژی ایــران، تبلیغات 
افتتاح فاز ۱۱ پارس جنوبی را اغراق آمیز توصیف می کند و به «شرق» می گوید: 
«امروز در جهان تکنولوژی ای کــه بخواهد به روش اقتصادی و با راندمان بالا 
میادین گازی را توســعه دهد، در اختیار نهایتا هفت تا هشت شرکت در جهان 
است و طبیعتا هیچ کدام از این شرکت ها هم ایرانی نیستند، هیچ کدام هم امروز 
با ما بنا به دلایل تحریمی کار نمی کنند، چه با واســطه و چه بی واسطه و حتی 
چینی ها. در نتیجه ممکن نیست فرض کنیم که ایران در این مسئله به نوعی به 

تکنولوژی روز دنیا مسلط شده است».
همچنین به گفته اورعی اگر بخواهیم فازی را با شــرایط روز دنیا جلو ببریم، 
سرمایه گذاری بسیار سنگینی می خواهد که با توجه به شرایط تحریم ها از توان 
دولت خارج اســت. به گفته این کارشــناس «این اعداد و ارقــام را خود آقای 
اوجی بارها اعلام کرده است؛ درباره گاز به طور خاص ۸۰ میلیارد دلار و درباره 
نفــت و گاز مجموعا رقم ۲۵۰ میلیارد دلار نیاز اســت. ایــن ارقام کاملا خارج 
از تــوان اقتصادی دولت اســت. ایران حتی گاز فلری را کــه در حال هدر رفتن 

اســت و با تنها پنج میلیارد دلار جمع آوری می شود هم نمی تواند سامان دهد. 
این در حالی اســت که جمع آوری این گاز در یک سال اول هزینه انجام شده را 
جبران می کند و ســال های بعدی تماما برای کشــور سود می آورد؛ اما وقتی ما 
حتی توان تهیه پنج میلیارد دلار را نداشــتیم؛ یعنی دو آیتم ســرمایه و فناوری 
را که پیش شــرط توســعه کامل یک میدان گازی است، نداریم؛ بنابراین حدس 
قوی من این اســت، کاری انجام شده که با بقیه جاها انجام می شود؛ سیاست 
وصله و پینه است؛ یعنی امکانات و تجهیزات را از جایی به جای دیگری منتقل 

می کنند».
نکته دیگری که این متخصص انرژی به آن اشــاره می کند، این است که آیا 

راه اندازی فاز ۱۱ پارس جنوبی از نظر اقتصادی صرفه کافی دارد؟
اورعــی تأکید می کند که «میادین پارس جنوبی قدیمی اســت و تقریبا همه 
فازهایش در نیمه دوم عمر خود هستند و اگر وضعیت از نظر سیاست خارجی 
عادی بــود و تحت تحریم نبود، بــه احتمال زیاد ارزیابی کشــور های صاحب 
فنــاوری از وضعیت پارس جنوبــی این بود که در این چاه هــا را ببندند و چاه 
جدید بزنند؛ چون هر چه عمر چاه  های گازی بالا برود، هزینه نگه داشتن فشار و 
حفظ تولیدشــان بالا می رود و در جایی از نقطه سر به سر می گذرد و دیگر اصلا 
اقتصادی نیســت. در حال حاضر چاه  های پــارس جنوبی به زودی از حیز انتفاع 
خارج می شــوند و این همه تبلیغات برای راه اندازی بخش کوچکی از آن معنا 
ندارد. ضمن اینکه بهتر اســت دولت به جای افزایش تولید، آن هم در شرایطی 

که صادرات به سختی پیش می رود، فکری به حال کنترل مصرف کند».
آمار  تولید در مقایسه با  قرار داد  توتال بسیار  کوچک  است

رضا پدیدار، رئیس ســابق کمیســیون انرژی اتاق تهران و نایب رئیس فعلی 
کمیســیون پول و سرمایه اتاق تهران هم با اشــاره به داده های تولید در پارس 
جنوبی معتقد اســت کاری که امروز در فاز ۱۱ پارس جنوبی انجام شده، اتفاق 
چنــدان جدیدی نیســت؛ بلکه کار کوچــک و روتینی انجام شــده که در مقام 
مقایســه با توانایی بالقوه فاز ۱۱ طبق قراردادی که با توتال فرانســه و ســپس 

شرکت ملی نفت چین بسته شده بود، بسیار اندک است.
او می گویــد: «فــاز ۱۱ پس از کنار رفتــن توتال و چنینی ها از طریق توســعه 
شرکت ملی نفت به دست گرفته شد و نسبت به سازه  های دریایی برای بخشی 
از حفاری هایی که صورت گرفته بود، اقــدام کردند. طبیعتا انتظارات بر مبنای 
آنچــه توتال قرار بود محقق کند، برآورده نشــد و امروز مقامات رقم تولیدی را 
۱۴٫۵ تا ۱۸٫۵ و ۱۰ تا ۲۰ میلیون مترمکعب اعلام می کنند. من بشخصه نمی دانم 
کدام یک از این آمارها صحیح است؛ اما اگر میانگین را ۱۴٫۵ میلیون متر مکعب 
بگیریم، شاید به واقعیت نزدیک تر باشــد؛ اما اینکه چقدر سرمایه گذاری شده، 

چقدر زمان برده و... را کسی نمی داند».
حــالا افتتــاح فاز ۱۱ پــارس جنوبی در شــرایطی رخ داده اســت که بنا به 
گفته کارشناســان در این فاز عملا پالایشگاه و تجهیزاتی برای شیرین سازی گاز 
وجود ندارد. با این حســاب برای تزریق گاز به خطــوط لوله باید ابتدا گاز برای 
شیرین ســازی به جای دیگری منتقل شود و این یعنی عملا هیچ اتفاق خاصی 
نیفتاده است. این کارشناســان می گویند که بخش اصلی این کار احداث سکو 
بود که دولت در سه سال گذشته به انتقال سکو از فاز ۱۲ به فاز ۱۱ بسنده کرده 

و مابقی کار حفاری هایی بوده که در روال عادی صورت می گرفته است.
هرچند به گفته این کارشناســان، دولت به دلیل تحریم و نبود امکان جذب 
سرمایه و دانش فنی راه دیگری پیش رو نداشته است و البته برآورد متخصصان 
این است که با این اقدام حداکثر ۱۵ تا ۲۰ میلیون مترمکعب به ظرفیت روزانه 

تولید گاز افزوده می شود که عدد درخور توجهی نیست .

ادامـه از صـفحـه اول

بریکس، درخت دوستي یا نهال دشمني؟
 و خود پاســخ می دهد: «زیرا دولت ســیزدهم خط «دیپلماســی التماسی» جریان 
غرب گرا را رعایت نکرد و به جای توجه صرف به غرب، شرق را برای همکاری اقتصادی 
خود انتخاب کرده است» (۱۴۰۲/۶/۵). این خبرگزاری در ادامه تحلیل خود از بی تفاوتی 
اصلاح طلبان نسبت به «گشایش های دیپلماســی در دولت سیزدهم» به شدت گلایه و 
عنــوان می کند همین «اصلاح طلبان در روزنامه های خود با تیترهای عجیب و غریب به 
استقبال برجام رفع تحریم ها رفته بودند!» (همان). این در حالی است که در بیانیه پایانی 
همین اجلاس بریکس به طورکامل از برجام حمایت و عنوان شــده «ما بر اهمیت حفظ 
برجام و قطع نامه ۲۲۳۱ شورای امنیت همچنین صلح و ثبات گسترده تر تأکید می کنیم و 
امید داریم که به زودی طرفین مرتبط با برجام با اجرای مؤثر و کامل آن بازگردند». درواقع 
عضویت در گروه بریکس یا پیمان شانگهای یا اوراسیا و... نه در تضاد با برجام که درواقع 
هم راستا با آن و از لوازم تحقق عضویت در این گروه ها و پیمان های منطقه ای و جهانی 

و مهم ترین آنها «سازمان تجارت جهانی» است که کشورمان بزرگ ترین غایب آنهاست.
این نگاه عصبی و نفی انگارانه فقط به این مورد خلاصه نمی شــود بلکه در نگاه به 
کلیت گروه بریکس و نیز اهداف اقتصادی آن و به ویژه ارز مورد معامله در این گروه هم 
تســری می یابد. چنان که درحالی که هم ســاختار و هم ترکیب اعضای فعلی و آتی این 
گروه عمدتا در جهت بسط و گسترش همکاری هاست و نه تقابل و نفی سایر بلوك های 
اقتصادی و سیاسی اما قرائت مســئولان کشورمان از عضویت در گروه بریکس، ضدیت 
این گروه با غرب و آمریکا معنا شــده است. چنان که هم خود آقای رئیسی در سخنرانی 
خــود بر این جنبه تأکید می کند (عضویت ایــران در بریکس موجب تقویت رویکردهای 
اصولی این گروه از جمله مخالفت با یك جانبه گرایی آمریکاســت) و هم سایر مقامات و 
مسئولان و رسانه های اصولگرا و... (برای نمونه، «فعالیت و تلاش های کشورهای عضو 
می تواند جهش مهمی در پایان دادن به استعمار کشورهای توسعه طلب تلقی شود»- 
ولایتی، «ورود ایران به بریکس به تضعیف یك جانبه گرایی می انجامد» - صفری، معاون 
دیپلماسی وزارت خارجه و...) درحالی که حتی ولادیمیر پوتین نیز در نطق ویدئویی خود 
در این اجلاس این نگاه را تا حدی نفی می کند: «بریکس با کسی رقابت نمی کند و خود را 
مقابل کسی قرار نمی دهد» و شی جین پینگ نیز «سازوکار بریکس را قطب نمای پیشرفت 
جامعه بشــری» می خواند و اینکه «کشــورهای بریکس بایــد هماهنگی و همکاری در 
مســائل جهانی و منطقه ای را تقویت کرده و تلاش های بیشتری برای میانجیگری و حل 

مسائل حاد جهانی انجام دهند».
درباره مســائل اقتصادی نیز درحالی که ســخن  محوری آقای رئیسی «دلارزدایی» از 
تبــادلات اقتصادی بود و آن را هدفی در دســترس و ســهل الوصول عنوان می کرد، این 
موضع گیری چندان در بین رهبران کشورهای عضو و میهمان مقبولیتی نداشت. چنان که 
ولادیمیر پوتین دراین بــاره عنوان کرد که: «ارز واحد (بریکس) برای پرداخت ها موضوع 
بســیار پیچیده ای است اما به این سمت حرکت خواهیم کرد» و رهبران کشورهای چین 
و هنــد و برزیل نیز اعلام کردند نمی خواهند دلار را حذف کنند؛ چراکه این کشــورها که 
تبادلات تجاری شان با آمریکا سر به هزاران میلیارد دلار می زند به خوبی می دانند این کار 
تا افق های آینده نه ممکن و نه مطلوب است (تنها تبادلات تجاری چین با اروپا و آمریکا 
حدود هزار و ۵۰۰ میلیارد دلار و صادرات نرم افزار هند به این کشورها حدود ۲۰۰ میلیارد 
دلار است. بخش اعظم تبادلات تجاری کشورهای برزیل و آفریقای جنوبی هم با اروپا و 
آمریکاســت). پیوستن به بریکس اقدامی مثبت و ارزشمند است و قطعا اتفاقی نیست؛ 
اما برای آنکه انفعالی و مبتنی بر نفی دیگری نباشــد، نیازمند اتخاذ سیاست هایی اثباتی 
اســت که هم با ایجاد فضای آزاد و رقابتی و اصلاحات ســاختاری در عرصه اقتصادی 
امکان جذب و ارتقای ســرمایه مادی و فکری و زیرساخت ها فراهم شود و هم با تعامل 
هوشــمندانه با همه کشورها و از جمله کشورهای اروپایی و آمریکا و ژاپن و... حضور در 
زنجیره تولید و ارزش جهانی به نفع توســعه و پیشرفت کشور عزیزمان امکان پذیر شود. 
با نــگاه ایدئولوژیك و رمانتیك به جهان و تعاملات اقتصادی قطعا این مقصود حاصل 
نمی شود، ایران بیش از هر زمان دیگری امکان و نیاز به توسعه و دولت توسعه گرا دارد؛ 
دولتــی که از امکانات و فرصت های جهانی در جهت ارتقای توانمندی های بســیار این 
مردم و ســرزمین استفاده کند و به جای تعارض و نهال دشمنی، درخت دوستی بنشاند، 

چراکه «در گل های ناممکن هوا سرد است»!*
* چرا مردم نمی دانند / که لادن اتفاقی نیست... / که در گل های ناممکن هوا سرد 
است» (شعر آفتابی، سهراب سپهری)ش

دانشگاه به مثابه نهاد مولد فکر، آرمان  و  رؤیا
 نهاد بعدی نهاد اقتصاد اســت که کارش استخراج منابع اقتصادی برای رسیدن به 
این آرمان هاست و مکانیسم آن هم پول است. نهاد بعدی سیاست است که کارش تدوین 
قوانین، برنامه ها و مدیریت و هماهنگ کردن منابع و نهادها برای تحقق آرمان هاســت. 
حال چه اتفاقی در جامعه ایران افتاده اســت؟ نهاد سیاســت، نقش و کارکرد تمام این 
نهادها را تصاحب کرده اســت. سیاســت می خواهد هم آرمان تعریف کند و هم آن را 
درونــی کند. هم پول تحقــق آن آرمان ها را تأمین کند و هم به دنبال تحقق آن اســت. 
این اســت که اکنون آرمان و رؤیاهای موجود در کتاب ها، داســتان ها، فیلم ها، محتوای 
برنامه های رسانه ای، بیلبوردها و جشنواره ها را اهل دانشگاه و فرهنگ تعریف نکرده اند؛ 

بلکه سیاسیون تعریف کرده اند.
اخراج و تعلیق استادان دانشگاه و پژوهشگران و نویسندگان ضربه جبران ناپذیری به 
نهــاد تخصصی تولید آرمان و رؤیا در جامعه ایرانی می زند. یادمان باشــد که کار قدرت 
سیاسی، زمینه سازی و ایجاد فضا و فرصت و پشتیبانی مطلوب برای تولید و ترویج فکر، 
آرمان و رؤیا و سپردن آن به نهادهای تخصصی علمی، دانشگاهی و فرهنگی است. هر 
نوع محدودیت برای این نهاد تخصصی، به مثابه محروم ســازی نسل های امروز و آینده 
ایران زمیــن از افکار و رؤیاهای درون زاســت که پیامد آن مرگ رؤیــا، ناامیدی اجتماعی، 
اعتبارزدایی از دانشــگاه و مهاجرت نسل هایی است که باید در این کشور بمانند و رؤیای 

ایرانیان را بسازند. جامعه امروزین ما به امید، خلق رؤیا و تحقق رؤیا نیاز دارد.
* استادیار ارتباطات پژوهشگاه علوم انسانی و مطالعات فرهنگی

در سال گذشته شرکت فولاد مبارکه با ۱۷۰٫۱ میلیون دلار، بیشترین سهم در 
صرفه جویی ارزی را به خود اختصاص داد.

صرفه جویی ارزی بیش از ۱٫۷ میلیارد دلاری بزرگان معدن و صنایع معدنی
بــه گزارش خبرنگار فــولاد، به نقل از روابط عمومی ایمیدرو، به مناســبت 
هفته دولت در راستای برنامه های دولت و وزارت صنعت، معدن و تجارت، این 
سازمان با اجرای سیاست بومی سازی و راهبری آن در شرکت های بزرگ معدن 
و صنایع معدنی، طی ســه سال گذشته، صرفه جویی ارزی افزون بر یک میلیارد 

و ۷۲۴ میلیون دلاری را رقم زد.
در ســال گذشته، شــرکت فولاد مبارکه با ۱۷۰٫۱ میلیون دلار، بیشترین سهم 
در صرفه جویــی ارزی را به خود اختصاص داد. پس از آن شــرکت های فولاد 
خوزســتان با ۱۳۸٫۴ میلیون و ملی مس با ۸۱ میلیون دلار در جایگاه های دوم 

و سوم قرار گرفتند.
از ســال ۱۳۹۹ تــا ۱۴۰۱ ارزش برنامه هــای بومی ســازی در شــرکت های 
زیرمجموعــه و تابعه بــه ترتیب به ۶۱۸ میلیــون، ۵۷۰ میلیون و ۵۳۶ میلیون 
دلار رســید. در مدت مورد بررسی، شــرکت های فولاد خراسان، گل گهر، منطقه 
ویــژه خلیج فارس، ذوب آهن اصفهان، ملی فــولاد، چادرملو، گهرزمین، تهیه و 
تولید مواد معدنی، فولاد هرمزگان، میدکــو، آلومینای ایران، آلومینیوم جنوب، 
سرمایه گذاری پارســیان، توسعه فراگیر سناباد (ســیمیدکو) و فولاد سنگان در 

رتبه های چهارم تا هجدهم قرار گرفتند.
فــولاد مبارکه ســرمایه گذاری های هوشــمندانه و حمایت از شــرکت های 

سازنده داخلی را وظیفه سازمانی خود می داند
مصطفــی عطایی پــور، معاون خرید شــرکت فولاد مبارکــه در مصاحبه با 
خبرنگار فولاد در تشــریح برخی اقدامات و دســتاوردهای این شرکت در حوزه 
بومی ســازی گفــت: گزارش های استخراج شــده از عملکرد فــولاد مبارکه در 
زمینه های مختلف نشان می دهد بخش اعظمی از دستاوردهای این شرکت در 
زمینه صرفه جویی ارزی مربوط به بومی ســازی تجهیزات و اقلام موردنیاز بوده 
اســت. موفقیت های ارزشمند فولاد مبارکه باعث شده این شرکت امروز پیشتاز 

بومی سازی در صنعت فولاد کشور باشد.
وی خاطرنشان کرد: نهضت بومی ســازی در فولاد مبارکه از دوران ساخت 
و ابتــدای بهره برداری با هدف تأمین پایــدار مواد، قطعات و تجهیزات موردنیاز 
خطوط تولید آغاز شــد و از سال ۱۳۸۱ تاکنون به صورت ساختاریافته و فرایندی 
با رویکرد توسعه و بهبود مستمر، با مشارکت همه متخصصان نواحی تولیدی 

و پشتیبانی و شرکت های سازنده دانش بنیان آغاز شد.
بــه گفتــه معاون خرید فولاد مبارکه، این شــرکت در این مســیر روشــن با 
ســرمایه گذاری های هوشــمندانه و حمایت از شــرکت های ســازنده داخلی و 
دانش بنیان، ایجاد شــرایط تأمین پایدار، اقتصــادی، کیفی و به موقعِ اقلام خرید 
خارج و تحریمی موردنیاز خطوط تولید از طریق فرایند بومی ســازی را وظیفه 

سازمانی خود تعریف کرد.
وی گفت: شاخص های عملکردی فولاد مبارکه در راستای وظیفه سازمانی 
واحد بومی ســازی این شــرکت عبارت اند از: تعداد درخواست های بومی سازی 
ارسالی از نواحی؛ تعداد درخواســت های بومی سازی اتمام یافته؛ کیفیت اقلام 
بومی سازی شده؛ متوســط زمان بومی سازی مواد، قطعات و تجهیزات و نسبت 

قیمت تمام شده مواد، قطعات و تجهیزات بومی سازی به قیمت خارجی.
بنابر اظهارات عطایی پور، نتایج بومی ســازی در فولاد مبارکه نشان می دهد 

از ابتدای ســال ۱۳۸۱ تاکنون بیش از ۱۰۰ هزار قطعه و تجهیز در داخل کشــور 
بومی سازی شده که علاوه بر تأمین به موقع و پایدار و کیفی، صرفه جویی حدود 

۲,۹۶۸ میلیون دلار را در پی داشته است.
وی ادامه داد: بخشــی از این اقلام که به دست توانمند شرکت های سازنده 
داخلی با محوریت فولاد مبارکه بومی ســازی شــده اند عبارت اند از: قطعات و 
تجهیزات پیچیده، اســتراتژیک و حساس موردنیاز خطوط تولید از قبیل مندریل 
نورد گرم، کمپرسور فرایند احیا، کوره های باکس آنیلینگ، فن فرایند گندله سازی 

و بسیاری از اقلام دیگر.
عطایی پور تصریح کرد: با سرمایه گذاری و حمایت و اعتماد فولاد مبارکه به 
شرکت های سازنده داخلی، شاهد خودکفایی کشور در زمینه طراحی و ساخت 
مواد، قطعات و تجهیزات موردنیاز صنعت فولاد هستیم و در حال حاضر بیش 
از ۸۰ درصد از مواد، قطعات و تجهیزات موردنیاز خطوط تولید، داخلی است.

وی عنــوان کــرد: علاوه بر موارد یادشــده، امروزه دانــش فنی و تخصصی 
کارشناســان واحد بومی ســازی مواد، قطعات و تجهیزات و کارکنان مرتبط در 
نواحی تولیدی و پشــتیبانی فولاد مبارکه و شرکت های سازنده داخلی به میزان 
زیادی ارتقا یافته است. همچنین بانک اطلاعات سازندگان توانمند داخل کشور 
به صــورت تخصصی ایجاد شــده و همچنان در حال  توســعه بــوده و زنجیره 

بومی سازی از طریق ایجاد کنسرسیوم های ساخت داخل تشکیل شده است.
معاون خرید شــرکت فولاد مبارکه خاطرنشــان کرد: انتقال دانش و تجربه 
بومی ســازی به سایر شــرکت های گروه فولاد مبارکه و به اشــتراک گذاری آن با 
ســایر صنایع فولادی و معدنی کشــور در نمایشگاه ها و ســمینارهای مختلف، 
ایجاد نمایشــگاه مجازی بومی سازی و برگزاری و مشــارکت در نمایشگاه های 
بومی سازی در داخل کشــور برخی از دیگر دستاوردهای حاصل شده در جریان 

تمرکز فولاد مبارکه در حوزه بومی سازی است.
وی در خاتمه ســخنان خود تصریح کرد: شــاه بیت تمامــی این فعالیت و 
ســرمایه گذاری ها را می توان در این واژه ها جســت وجو کرد: اعتماد به جوانان 
و ســرمایه های داخلــی نظیر شــرکت های دانش بنیان و ســازندگان، رهایی از 
وابســتگی و رســیدن به خودکفایی، بی نیــازی از واردات و جلوگیری از خروج 
ارز، اشــتغال زایی پایدار برای جوانان، ایجاد امید و انگیزه در جامعه، توســعه 

اقتصادی و... .
در جداول بخشــی از دســتاوردهای فولاد مبارکه در حوزه بومی ســازی که 
به صرفه جویی ارزی برای کشــور و سایر مزایای یادشده منجر شده، اشاره شده 

است.

خســرو خســروی فر، قائم مقام خدمات پــس از فروش گــروه بهمن، می گوید 
اکیپ های امدادی این شــرکت از ۶ تا ۱۸ شهریور  آماده ارائه خدمت هستند. او در 
همین زمینه اضافه کرد: این طرح به مناســبت اربعین حســینی (ع) و برای ارائه 

خدمات به زائران حسینی برگزار می شود.
قائم مقــام خدمات پــس از فروش گــروه بهمــن در توضیح نحوه اســتقرار 
اکیپ های امدادی این شرکت می گوید: نیروهای امدادی در محورهای پرتردد مرز 
مهران، شلمچه و مرز خسروی و استان های منتهی به مرزهای کشور با هماهنگی 

ارگان های ذی ربط مستقر شده اند.
خســروی فر از مشتریان گروه بهمن خواست در صورت نیاز به امداد خودرو، به 
تعمیرکاران غیرمعتبر و فاقد صلاحیت مراجعه نکنند. او در همین زمینه اطمینان 
داد که امدادگران و عاملیت های کشــیک این شــرکت تجهیزات و قطعات یدکی 
مانند باتری، قفل، کلید، ریموت و... را به همراه دارند که ســرعت خدمت رسانی را 
افزایش می دهد. او دراین باره یادآور شــد: «به کارگیری قطعات نامرغوب و اعتماد 

بی جا به تعمیرکاران غیرمجاز می تواند خسارت به بار آورد».
در همین راستا، عاملیت گروه بهمن در مسیرهای منتهی به این حرکت از تاریخ 
۶ تا ۱۸ شــهریور با افزایش ســاعات فعالیت خود، آمــاده ارائه خدمات تعمیرات 

خودرویی به زائران خانواده بهمن هستند.
گروه بهمن با هدف مشــارکت و ایفای مســئولیت اجتماعی در شــور معنوی 

پیــاده روی عظیم عزاداران سید الشــهدا و یارانش در اربعین حســینی، امدادگران 
خودرویی خود را در مسیر این حرکت عظیم معنوی بسیج کرده است.

گفتنــی اســت برای ارائــه خدمات مطلوب، واحد توســعه خدمــات و امداد 
گــروه بهمن بر نحوه ارائــه خدمات امدادی نظارت کامل خواهد داشــت. زائران 
گران قــدر در صورت نیاز بــه دریافت خدمات امدادی می توانند با شــماره تماس
 ۴۸۰۲۷-۰۲۱ (داخلــی ۱) یا موبایل اپ بهمن در تمام ســاعات شــبانه روز ارتباط 
بگیرند. مرکز تماس گروه بهمن با هدف افزایش رضایتمندی و خشنودی مشتریان، 

آماده دریافت نظرات همه اعضای خانواده بهمن است.

استقرار گروه های امدادی بهمن در  ایام اربعین حسینی

با  راهبری ایمیدرو  و به مناسبت هفته دولت اعلام شد
فولاد مبارکه بیشترین سهم در صرفه جویی ارزی را  به خود اختصاص داد


